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 مجلس به رهنمودهای 
رهبرمعظم انقلاب عمل کند

جراحی اقتصادی و دو اقدام

 تسلیت رهبر معظم انقلاب 
 به مصیبت دیدگان حادثه 

متروپل آبادان
در پی حادثه تاسف بار جان باختن و مجروح 
شدن تعدادی از هموطنان در اثر فرو ریختن 
یک ساختمان در آبادان، رهبر انقلاب اسلامی در 
پیامی با تسلیت این حادثه به مصیبت دیدگان به 
مسئولان دستور دادند ضمن سرعت عمل برای 
کاستن از تلفات، مقصران حادثه مورد پیگرد 
و مجازات عبرت آموز قرار بگیرند و از تکرار این 
حوادث در کشور جلوگیری شود. متن پیام و 
دستور رهبر معظم انقلاب در جلسه فوق العاده ای 
بررسی  موضوع  با  رئیس جمهور  حضور  در 
گزارش های هیات های اعزامی به آبادان و پیگیری 
آخرین اقدامات انجام شده قرائت شد، به این شرح 
است: بسم ا... الرحمن الرحیم، حادثه  تاسف بار 
آبادان علاوه بر نیاز به سرعت عمل و استفاده از 
همه  ظرفیت ها برای کاستن از تلفات که اکنون 
در درجه  اول اهمیت است، وظیفه  پیگرد مقصران 
حادثه و مجازات عبرت آموز آنان با همکاری قوه ی 
قضائیه، و نیز تلاش گسترده برای جلوگیری 
از تکرار آن در همه  نقاط کشور، برعهده  همه  
ما مسئولان کشور است. لازم می دانم با تشکر 
از فعالیت چند روزه  مسئولان دولت، پیگیری 
و جدیت کامل در این باره را مطالبه نمایم. به 
مصیبت دیدگان حادثه تسلیت عرض می کنم و 
برای آنان صبر و اجر مسالت می نمایم. سیدعلی 

خامنه ای

 حضور رئیس جمهور 
در مراسم تشییع شهدای گمنام 

رئیس جمهور در مراسم تشییع دو شهید 
گمنام در جنوب شرق تهران حضور یافت. 
هم زمان با سالروز شهادت امام جعفر صادق)ع( 
آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در مراسم تشییع 
دو شهید گمنام دفاع مقدس در جنوب شرق 
تهران حضور یافت. رئیس جمهور با قرائت 
فاتحه برای این شهدا، نام و یاد رزمندگان و 
ایثارگران هشت سال دفاع مقدس را گرامی 
داشت. آیت ا... رئیسی در حاشیه این برنامه 
ضمن شرکت در مراسم عزاداری رئیس مکتب 

تشیع، با خانواده شهدا نیز گفت وگو کرد. 

درخواست ایران از سازمان 
همکاری شانگهای 

سفیر ایران در چین در نامه ای به سازمان 
همکاری شانگهای خواستار محکومیت ترور 
شهید صیاد خدایی شد. سفارت ایران در چین 
در توییتی اعلام کرد: سفیر ایران در چین در 
نامه ای به دبیرکل سازمان همکاری شانگهای، 
خواستار محکومیت ترور ناجوانمردانه شهید 
صیاد خدایی، توسط این سازمان شد. این 
توییت اضافه کرد: یکی از اهداف SCO مقابله 
با تروریسم و تثبیت صلح و ثبات در اورآسیا 
است و ایران نیز نقش به سزایی در این زمینه 

ایفا کرده است. 

 درخواست علی لاریجانی 
از قوه قضائیه

برج  ریزش  به  مجلس،  سابق  رئیس 
»متروپل« آبادان واکنش نشان داد. علی 
لاریجانی، رئیس سابق مجلس نوشت : آبادان 
قهرمان در مصیبت عزیزانش گرچه عزادار 
است اما مقاوم و استوار ایستاده. ضروری است 
قوه قضائیه با صلابت عاملان این فاجعه را هر 

چه سریع تر به سزای عمل خود برساند. 

سفر دو مقام آمریکایی به عربستان 
برای گفت وگو درباره ایران 

سخنگوی کاخ سفید اعلام کرد که دو مقام 
ارشد آمریکایی برای گفت وگو درخصوص 
ذخایر انرژی، ایران و دیگر مسائل منطقه ای 
این هفته به عربستان سعودی سفر کردند. 
کارین ژان پی یر، سخنگوی کاخ سفید روز 
پنج شنبه در کنفرانسی خبری گفت که برت 
مک گورک، مشاور ارشد کاخ سفید در امور 
خاورمیانه و آموس هاچستاین، نماینده امور 
انرژی در وزارت خارجه آمریکا برای دیدار با 
مقامات ارشد ریاض راهی عربستان شده اند. 
وی در این رابطه گفت: من تایید می کنم 
که برت مک گورک و آموس هاچستاین در 
منطقه حضور یافتند تا گفت وگوها در خصوص 
گستره ای از مسائل از جمله فعالیت های 
بی ثبات کننده ایران، اطمینان حاصل کردن 
از ثبات ذخایر انرژی جهانی و دیگر مسائل 

منطقه ای را دنبال کنند. 

 واکنش محمدرضا عارف 
به حادثه آبادان

رئیس بنیاد امید ایرانیان در توییتی نسبت 
به حادثه فروریختن ساختمان متروپل آبادان 
واکنش نشان داد. توییت محمدرضا عارف، 
رئیس بنیاد امید ایرانیان نسبت به حادثه 
فروریختن ساختمان متروپل آبادان به شرح 
زیر است: »حادثه ناگوار در آبادان عزیز دل ها 
و احساسات پاک ایرانیان را جریحه دار کرده و 
زخم و تراژدی ملی است.  صداقت در بازنمایی 
اخبار، عذرخواهی از ملت، پیگیری قانونی 
مسببان و مقصران و گزارش اقناعی، ضامن 
بازسازی سرمایه اجتماعی است. حاکمیت 
قانون، متضمن تحکیم رابطه ملت و حاکمیت 

و دفاع از جان های عزیز است.«

خبـــر

سیدمصطفی هاشمی طبا
فعال سیاسی

سیدمحمد غرضی
وزیر اسبق نفت

رييس قوه قضاييه در بازديد از زندان زنان:

»زنان زنداني« بايد مهرورزي و صبوري ببينند
  مسئولان زندان  زنان بايد با صبوری به آنها ثابت کنند خيرخواهشان هستند

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیــــه در ادامه 
بازدیدهای میدانی و آسیب شناسانه خود از مراکز و 
مراجع قضائی، دیروز )جمعه ۶خرداد( از زندان زنان 
قرچک بازدید کرد. حجــت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای در جریان این بازدید که ۴ ساعت 
به طول انجامید، ضمن سرکشی از بخش های 
مختلف زندان زنان قرچک، از نزدیک با مسائل 
و مشکلات مددجویان آن و کادر ندامتگاه آشنا 
شد و دستورات مقتضی را به مسئولان ذی صلاح 
صادر کرد. سرکشی به تمامی سالن هان زندان زنان 
قرچــــک همچنین بخش قرنطینه، دارالقرآن، 
مجموعــه ورزشی این ندامتگاه، کتابخانه مرکزی، 
کارگاه های اشتغالزایی، فنی وحرفه ای، صنایع 
دستی و آشپزخانه ندامتگاه، بخش هایی از بازدید 
امروز رئیس قوه قضائیه بود. رئیس قوه قضائیه 
در ابتدای این بازدید، طی نشستی با مسئولان و 
کارکنان زندان زنان قرچک، ضمن تسلیت شهادت 
حضرت امام جعفرصادق)ع(، به بیان فضائل و مناقب 
آن امام همام پرداخت و با اشاره به سختی ها و 
مشقت هایی که ائمه اطهار)ع( در راه تربیت و تحول 
انسان ها در عصر خود، متحمل شده اند، اظهار کرد: 
حضرت زهرا )س( ام الائمه، به  رغم سن کمی که 
داشتند، در علم، فضل، تقوا، ولایتمداری و هدایت 

انسان ها سرآمد بودند و در عین حال نمونه اعلای 
یک همسر نیز بودند؛ لذا برای ما و شما مسئولان 
و کارکنان زندان زنان، زهرای مرضیه)س( باید 
یک الگوی تمام و کمال باشد تا با تأسی به آن 
حضرت بتوانیم و بتوانید در مسیر تلاش برای تحول 
انسان ها و مددجویان گام برداریم و شرایط بازگشت 
آنها به محیط خانواده و جامعه را فراهم سازیم. 
رئیس دستگاه قضا در ادامه با اشاره به اهمیت 
بازپروری و بازاجتماعی کردن مددجویان و زندانیان 
و نقش زندانبانان در تحقق این مهم، خطاب به 
مسئولان و کارکنان زندان زنان قرچک، بیان داشت: 
نقش و رسالت شما در اصلاح و بازاجتماعی کردن 
مددجویانی که دچار انحراف و لغزش شده اند بسیار 
حائز اهمیت و خطیر است و این توفیقی است که 
به شما عنایت شده و باید در این مسیر از زهرای 
مرضیه)س( استمداد بطلبید. رئیس عدلیه در 
ادامه با اشاره به ظرافت هایی که امر زندانبانی دارد، 
وجود این ظرافت ها در کارکنان و مسئولان زندان 
زنان را ضروری تر دانست و گفت: در زندان، ما با 
افرادی مواجهیم که از جنبه های گوناگون فردی 
و اجتماعی با یکدیگر تفاوت هایی دارند و بعضاً 
ناامید هستند، همین جهات و جنبه هاست که کار 
زندانبانی را متفاوت از سایر مشاغل می کند و ایجاب 

می کند یک زندانبان به ویژه زندانبان زندان زنان در 
کارش و در نحوه مواجهه اش با مددجویان، مجهز به 
ظرافت ها و شگردهایی باشد که نهایتاً به هدایت، 
اصلاح و بازاجتماعی شدن زندانی بینجامد. محسنی 
 اژه ای، حلم و صبوری را در کنار تخصص و تجربه از 
ضروریات شغل زندانبانی به ویژه در حوزه زندان زنان 
دانست و بیان داشت: مسئولان و کارکنان زندان های 
ما به ویژه زندان زنان باید با رفتار حسنه و صبوری در 
برابر حتی بی مهری های احتمالی برخی زندانیان، 
به آنها ثابت کنند که دلسوز و خیرخواه شان هستند 
و هدفی جز بازگشت آبرومندانه آنها به آغوش 
خانواده و جامعه ندارند. رئیس دستگاه قضا در 
ادامه به مسئولان و کارکنان زندان زنان توصیه 
کرد که با برگزاری نشست های هم اندیشی مستمر 
و مداوم، نسبت به انتقال تجربیات به یکدیگر 
مبادرت ورزید و برای بازپروری و بازاجتماعی 
کردن زندانیان برنامه های منسجم و مدونی را اتخاذ 
کنید. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در 
پایان این بخش از سخنانش، سوالاتی را درخصوص 
خدمت رسانی رفاهی و بهداشتی به مددجویان و 
نوع محکومیت های آنها از مسئولان زندان زنان 
قرچک مطرح کرد و بر توجه به وضعیت و معیشت 

خانواده های محکومان این زندان نیز تاکید کرد. 

رهبرمعظم انقلاب به طور سالانه با نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی دیدار دارند و صحبت می کنند. البته 
ایشان همواره چنین توصیه هایی به نمایندگان مجلس 
در ادوار مختلف داشته اند اما عملا می  بینیم که برخی 
مجالس شاید کمتر به این توصیه ها و رهنمودها عمل 
کرده باشند.  اوج این مساله در زمان دولت دوم آقای 
روحانی بود که مقام معظم رهبری بارها فرمودند مجلس 
محل گفت وگو، صحبت و نظارت است اما در مجلس 
گذشته دیدیم که عده ای از نمایندگان چه رویکردی 
در قبال آقای روحانی و دولتش داشتند و به جای اینکه 
اگر رئیس جمهور یا وزیری به مجلس می آید انتقادات 
و مباحث خود را مطرح کنند اصلا از این حدود فراتر 
می رفتند و به گونه  دیگری عمل می کردند و فشارهایی به 
برخی وزرا می آوردند که نظرات خود را اعمال کنند. گرچه 
کسی  عکس العملی نشان نمی داد. لذا رهبرمعظم انقلاب 
توصیه ها و نصایح خود را خطاب به نمایندگان می فرمایند 
اما همان طور که گفته شد برخی از نمایندگان کار خود 
را انجام می دهند. چنانکه یکی از نمایندگان در مجلس 
قبلی گفته بود که آقای خاتمی رئیس جمهور سابق 200 
میلیون دلار از فهد پول گرفته تا آشوب به راه بیندازد و 
هر چه از وی پرسیده شد که چه دلیلی برای این صحبت 
خود دارد هیچ دلیلی ارائه نکرد. هر چند که خیلی از این 
مثال ها وجود دارد که می توان به آنها اشاره کرد. لذا با 
این اوصاف انتظار و امید می رود که نمایندگان مجلس 
یازدهم به توصیه ها، رهنمودها و منویات رهبرمعظم 
انقلاب عمل کنند و این مسائل و نقطه نظرات را هر چه 
بیشتر به کار ببندند. از طرفی صحبت های بسیاری در 
خصوص نحوه تعامل دولت و مجلس مطرح می شود اما 
باید اذعان داشت؛ مجلس به شرطی می تواند به عملکرد 
دولت نظارت داشته باشد که اولا به مساله ورود داشته 
باشد و ثانیا مسائل و مشکلات کشور را در نظر بگیرد و در 
حقیقت از موضع علمی با مسائل برخورد و صحبت کنند. 
مثلا در کمیسیون کشاورزی یک متخصص کشاورزی 
نیست. خب؛ با وجود این عدم تخصص این کمیسیون 
چگونه می تواند با وزارت کشاورزی تعامل کند. در حالی 
که کشاورزی کشور در حال افت بوده و با مشکلاتی مواجه 
است. البته اینکه به واسطه برخی اقدامات وزرا و تبعات آن 
در جامعه نمایندگان بخواهند به سمت سوال یا استیضاح 
از وزرا بروند اقدامی معمول در روال همه مجالس بوده که 
البته چاره کار هم نیست. ممکن است که برخی در مجلس 
سخنان و نطق های خوبی ارائه دهند و حرف های نسبتا 
مطلوبی بزنند اما این صحبت ها به تنهایی کافی نیست و 

باید به طور ریشه ای با مسائل برخورد کنند. 

دولت سیزدهم در راستای اصلاحات اقتصادی مد 
نظر خود دست به اقداماتی زده که اگر به طور مشخص و 
مطلوبی پیش برود می توان انتظار داشت که دولت بتواند 
در حوزه اقتصاد و معیشت مردم گام مناسب و مطلوبی 
را بردارد. آنطور که خود مسئولان دولتی اذعان دارند 
اقدام اخیر اقتصادی دولت را جراحی اقتصادی نامیده اند 
و برخی پیامدهای این اقدامات را نیز طبیعی و اجتناب 
ناپذیر خوانده اند. در این راستا باید گفت؛ اگر جراحی 
اقتصادی دولت به این منجر شود که اسکناس بدون 
پشتوانه چاپ نشود می توان امیدوار بود که این اقدام 
دولت با نتایج مثبتی همراه باشد. یعنی اقتصاد در داخل 
خود بچرخد بدون اینکه مدام بر تورم در جامعه افزوده 
شود. دیگر اینکه تجارت شکل آزاد پیدا کند؛ بدین معنا 
که دلار بازار آزاد و دلار بانک مرکزی یکی باشد. آنچه در 
دولت های گذشته در آن توفیقی پیدا نکردند این بود که 
بتوانند تورم را کنترل کنند و تجارت را در اختیار برخی 
در دولت های گذشته گذاشتند این دو مشکل به صورت 
کاملا تعریف شده ای دولت ها را با مشکل مواجه کرد. 
لذا اگر عنوانی که برای اقدام اخیر دولت در نظر گرفته 
می شود جراحی اقتصادی باشد اما حتما در نتیجه آن باید 
به این دو مطلبی که اشاره شد منجر شود. اما اگر بازهم 
قیمت ارز در بازار آزاد و بانک مرکزی دو قیمت متفاوت 
باشد باز هم شاهد خواهیم بود که این گرفتاری ادامه پیدا 
خواهد کرد. از طرفی کاملا روشن است که اختلاف قیمت 
بازار آزاد و ارز ترجیحی ۴200 تومانی که در دولت آقای 
روحانی بود به جامعه برنگردد شاهد این دست مشکلاتی 
که امروز جامعه با آن دست به گریبان است خواهیم بود. 
لذا قدر مسلم اگر این مابه التفاوت قیمتی ایجاد نمی شد یا 
اگر هم ایجاد می شد در راه درست از آن استفاده می شد 
امروز با این حجم از مشکلات اقتصادی روبه رو نبودیم. 
آقای روحانی می گفت که بایستی 1۴ میلیارد دلار 
برای تثبیت بازار نگه داریم. یعنی ارز ۴200 تومانی را 
به کسانی بدهند که قیمت تثبیت شود که دیدیم نشد 
و قیمت ها همین طور جریان صعودی پیدا کرد. حال 
چون می توان مقداری حساب و کتاب دولت را بررسی 
کرد اگر مابه التفاوت ۴200 ضرب در 1۴ میلیاردتومان و 
مابه التفاوت با 30 هزارتومان یعنی25 هزارتومان ضربدر 
1۴میلیارد تومان را در نظر بگیریم این مابه التفاوت 
سوءاستفاده بازرگانان رانتی بوده است که بایستی به 
مردم کشور بازگردد تا مردم بتوانند تحمل این گرانی  

را داشته باشند. 

نگاهمان به جای خلق 
هزینه به خلق ثروت باشد

امام جمعه موقت تهران با بیان 
این که »مجموعه مقامات استانی و 
امنیتی و انتظامی تهران در جهت 
هدفمندی یارانه ها کار بزرگی را رقم 
زدند«، اظهار کرد: از ملت بزرگ و 
بیدار ایران تشکر ویژه ای دارم که در 
این شرایط سخت اقتصادی با دولت 
همراهی کردند و وفاداری خود را اعلام 
کردند و باید بر دست تک تک آنان بوسه 
زد. حجت الاسلام سیدمحمدحسن 
ابوترابی فرد افزود: یکی از مسائل مهم 
کشور که ایده اقتصادی دولت مبنی 
بر کنترل تورم و رشد اقتصادی را 
تضمین می کند، ذخایر ارزی کشور 
است. بدون تردید اراده این دولت 
می تواند آن را به یک دولت قدرتمندی 
که صندوق توسعه ملی قوی را شکل 
داده، تبدیل کند. ابوترابی فرد یادآور 
شد: هزینه های جاری دولت تا جایی 
که امکان دارد کنترل شود و نگاهمان 
به جای خلق هزینه به خلق ثروت باشد. 
نقش  دانش بنیان  شرکت های  اگر 
تعیین کننده در خلق ثروت دارند، 
تهران پایتخت شرکت های دانش بنیان 

است. 

معرفی مسئول مستقیم 
اجرای طرح اصلاح اقتصادی

نماینده ادوار مجلس در پاسخ به این 
سوال که دولت جراحی اقتصادی از 
جمله اصلاح قیمت ها و مردمی سازی 
یارانه ها را انجام داده است به نظر شما 
ضعف و اشکلات این کار در کجاست 
و چه راهکاری برای برطرف کردن 
قیمت ها وجود دارد، گفت: کاری که 
دولت انجام داد، نشان دهنده شهامت و 
اعتقاد او است. این کار بزرگ، سنگین 
و خطرآفرین برای دولت بوده و اگر 
شکست بخورد، شکست کامل سیاسی 
برای دولت خواهد بود اما این کار نشانه 
آن است که دولت می خواهد مشکلات 
کشور را حل کند. عزت ا... یوسفیان 
در پاسخ به این سوال که دولت باید 
چه اقداماتی انجام دهد، گفت: دولت 
باید متولی کار را مشخص کند. نه آنکه 
وزیر کشور بیاید بگوید فقط این چهار 
کالا افزایش قیمت دارد و سایر کالاها 
افزایش قیمت نخواهد داشت. این کار 
اصلا هیچ ارتباطی به وزارت کشور 
ندارد. این نهاد فقط باید ابعاد امنیتی 

کار را انجام دهد. 

آرمان ملی: اجتماع بزرگ خانوادگی »سلام فرمانده« 
پنجشنبه 5 خرداد در تهران و در ورزشگاه صد هزار نفری 
آزادی با حضور خانواده ها، دهه هشتادی ها و نودی ها 
و همراه با اجرای سرود »سلام فرمانده« با حضور ابوذر 
روحی خواننده اثر برگزار شد. گروه سرود متشکل از 
دختران و پسران کودک و نوجوان به اجرای سرود 
پرداختند. شعر سرود »سلام فرمانده« از سیدمهدی 
بنی هاشمی لنگرودی است و ابوذر روحی آن را با کودکان 

همخوانی کرده است. 
 يادی از جانباختگان حادثه متروپلِ آبادان

که  فرمانده«  »سلام  سرود  خانوادگی  اجتماع 
اسفند سال گذشته توسط گروه ماح یا همان ملت امام 

حسین)ع( در شهرستان لنگرود اجرا شد، این روزها در 
نقاط مختلف کشور اجرا شده و به ورزشگاه آزادی رسیده 
و همزمان با ایام هفته مقاومت، با حضور دهه هشتادی ها 
و نودی ها و خانواده های شان ساعت 17 روزپنجشنبه 
-  5 خرداد در ورزشگاه صدهزار نفری آزادی برگزار شد. 
در این اجتماع بزرگ کودکان، زنان و مردان پرچم ایران 
عکس شهید سردار قاسم سلیمانی نیز بر روی دستان 
جوانان حاضر بر روی سکوهای ورزشگاه بزرگ آزادی 
بالا رفته بود. مجری میدانی برنامه با یادی از جانباختگان 
حادثه متروپلِ آبادان از مخاطبان و تماشاگران خواست تا 
به احترامِ بازماندگان و درگذشتگان صلواتی ختم کنند و 
همچنین برای مجروحان و مصدومان این حادثه، آرزوی 

سلامتی کردند. 
 روايتِ ابوذر روحی در ورزشگاه آزادی

ابوذر روحی، خواننده سرود ملی و پرمخاطب »سلام 
فرمانده« پیش از اجرای سرود در اجتماع یکصد هزار 
نفری مردم در ورزشگاه آزادی، گفت: خدا را شکر که این 
جمعیت پرشکوه به عشق امام زمان )عج( حضور پیدا کرده 
که نشان دهنده اقتدار نظام جمهوری اسلامی است. تمام 
تلاش ما این است که این کار ما به چشم امام زمان )عج( 
بیاید و دقایقی ظهور ایشان را نزدیک کنیم. پس از این 
سخنان، همخوانی سرود »سلام فرمانده« با همراهی تمام 
حاضران در استادیوم آغاز شد و 100 هزار نفر از حضار این 

سرود ملی را به صورت ایستاده همخوانی کردند. 

اجتماع بزرگ »سلام فرمانده« در ورزشگاه آزادی
روحی: تلاش اين است اين کار به چشم امام زمان )عج( بيايد

 آيت ا... علم الهدی:

گرانی ها واقعاً بی تاب کننده است

آرمان ملی: رئیس جمهور گفت: همراهی مردم 
سرمایه بزرگ دولت است و باید این سرمایه ارج نهاده 
شود یعنی تلاش بر حل مشکلات مردم و کاهش آن 
به حداقل داشته باشیم. من صمیمانه از مردم برای 

همکاری و همراهی شان با دولت تشکر می کنم. 
اهم اظهارات آیت ا... سیدابراهیم رئیسی از این 

قرار است: 
 ما یک حمله سایبری در زمینه بنزین داشتیم 
که دو سه روز ما را درگیر کرد اما دیدیم که مردم 
همراهی کردند. اگر همراهی نمی کردند چه می شد؟ 
دشمن می خواست چه شود؟ همراهی مردم با دولت 
سرمایه بزرگ دولت است و باید این سرمایه ارج نهاده 
شود یعنی تلاش بر حل مشکلات مردم و کاهش 
آن به حداقل داشته باشیم. در بودجه تلاش کردیم 
بر محور عدالت گام برداریم. توسعه عدالت نیازمند 
توجه به امر آمایش سرزمینی است و این اولین سالی 
است که بودجه بدون 20درصد صندوق توسعه ملی 
به مجلس تقدیم شده است. صندوق توسعه ملی 
برای کارهای بزرگ در جهت رفع مشکلات اساسی 
کشور است، ما برنامه تحولی ای برای دولت در نظر 
گرفتیم و 37موضوع یا مساله را در آن مورد توجه داده 
و گفته ایم که نظر دولت در این زمینه ها چیست. این 
فکر نشأت گرفته از سخنان رهبری انقلاب است. ما با 
هدایت ایشان و نظر ایشان دوستانی را برای این کار 

جمع کردیم. 
 کاری که به عنوان اصلاحات اقتصادی آغاز 
شده است نیازمند گام های بلند است و دولت راه 
سختی را در پیش دارد. البته وقتی من این جمله را 
گفتم که باید تصمیمات سختی بگیریم چه برخی 
رسانه های داخلی برداشت درستی نکردند و چه 
رسانه های خارجی به نحو دیگری با آن مواجه شدند 
اما اصلاحات اقتصادی کاری است که همکاری همه 
را می طلبد. رشد اقتصادی دولت حتمی است و این 
کار با سرمایه گذاری داخلی و خارجی محقق می شود 
که مدیران در سراسر کشور باید برای سرمایه گذاری 
و افزایش آن تلاش کنند. همچنین باید افزایش 
بهره وری را دنبال کنیم که پایه اساسی رشد اقتصادی 
است و باید همگان در این زمینه همکاری کنند؛ 
چراکه اگر جایی مردم احساس کنند دولت به شکل 
جدی پای کار است همراهی می کنند. پس ما هم باید 
در کار جدی باشیم. اگر هم کسی در جایگاهی قرار 
دارد که نه اعتقادی به رشد اقتصادی دارد و نه به دنبال 
محرومیت زدایی است می تواند جابه جا شود و برود و 
کار اداری انجام دهد اما دولت نمی تواند متوقف شود و 

باید کارها را پیش ببرد. 

 ما به دنبال کنترل تورم و کنترل هزینه ها هستیم   
امر دانش بنیان نیز بسیار مهم است اما اگر این امر به 
صنعت فناوری پایه تبدیل نشود، یعنی دانایی کنار 
توانایی تبدیل به رشد اقتصادی نشود، اهداف محقق 
نمی شود. اگر دانایی را کنار توانایی قرار ندهیم آن 
رشدی که لازم است رخ نمی دهد. آن چه زیبنده نظام 
اسلامی نیست فقر، فساد و تبعیض است.  این کاری 
که دولت در حال انجام آن است می تواند فقر مطلق را 
ریشه کن کند. البته من پیش از این هم جمله ای در 
این زمینه گفتم که برخی فقر مطلق را با زیر خط فقر 
اشتباه گرفتند و منظور دیگری برداشت کردند. ما از 
ریشه کن کردن فقر مطلق می گوییم تا این امر انجام 
شود و بعد از آن نوبت به زیر خط فقر برسد. مبارزه با 
فقر، و تبعیض و فساد مورد تاکید دولت است، نظام 
بانکی و پولی کشور نیازمند اصلاح است که اگر این 

نظام اصلاح نشود کار پیش نمی رود. 
 ما باید با زمین خواری برخورد کنیم اما اصلاح 
ساختاری بر اصلاح رفتاری در این زمینه تقدم دارد، 
البته این تقدم، رتبی است یعنی در گفتار این تقدم 
وجود دارد وگرنه به این معنا نیست که اول اصلاح 
ساختاری شود و اصلاح رفتاری کنار گذاشته شود 
بلکه همه این موارد باید باهم پیش رود. گفته ایم 
تا قبل از انجام مقدمات تأسیس، این کار در وزارت 
کشور انجام شود و به تهیه شناسه برای کلیه اتباع 
خارجی اقدام کنند. یعنی هم هویت آنان، هم نقل 
و انتقال بین شهری آنان، هم ازدواج و طلاق شان و 
هم احوال شخصیه و کسب و کار آنان مشخص باشد. 
جمهوری اسلامی افتخار میزبانی از افغانستانی ها را 
داشته است و این افراد مهمان ما هستند اما پذیرایی ما 
از آنان هیچ منافاتی با وجود کنترل لازم در این زمینه 
ندارد. وزارت کشور کار را با سرعت دنبال می کند و در 
استان ها هم این امر باید پیگیری شود. یکی از مسائل 
دولت، موضوع مسکن است که در کنار اشتغال قرار 
دارد و اقدامات انجام شده در این زمینه نوید خوبی 
باخود دارد. البته در برخی استان ها آمار بیکاری 
بالاست که نگران کننده است اما دولت به دنبال حل 

این شرایط است. 
 راه اندازی واحدهای تولیدی تعطیل و نیمه 
تعطیل که طی آن ۴00 واحد تولیدی به خط 
برگشته است، قابل تقدیر است. همچنین در امر 
تقسیمات کشوری استان تهران معتقدیم باید کار 
کارشناسی انجام شود تا در شمال و جنوب این 
استان تصمیم گیری و بار استان را کم کند و هم 
شهرستان های حاشیه را به متن بیاوریم. پس در دولت 
اصل بررسی تقسیمات کشوری استان تهران را قبول 

داریم اما باید این امر بررسی شود. من طلبه ای هستم 
که باید منویات رهبری را اجرایی کنم. رهبری انقلاب 
نیز بر حضور جوانان در امور اجرایی و اعتماد به آنان 
تاکید دارد. باید به جوانان میدان داد. جوانان دارای 
روحیه نوآوری و خلاقیت هستند و با میدان دادن 
به آن ها هرگز ضرر نخواهیم کرد. رهبری چهارشنبه 
تکلیف را برای نمایندگان روشن کردند و گفتند از هر 
کجا آمدید و نماینده شدید باید کشوری فکر کنید و 
نگاه، تصمیم سازی و تصمیم گیری شما باید معطوف 
به کل کشور باشد. اگر نگاه کشوری باشد، برخی 
اقتضائات پذیرفته می شود. من زمان گوش دادن به 
صحبت های رهبر انقلاب، خطاب را سمت خودم 
می دانم و می گویم یکی از مخاطبان این سخنان 
من هستم. مسائل باید ملی و منطقه ای مورد توجه 
قرار گیرند و نسبت به تمام اقصی نقاط باید احساس 

مسئولیت شود. 
 ما در شهرها و استان ها کلنگ نمی زنیم بلکه به 
دنبال تکمیل پروژه های نیمه تمام هستیم. این اقدامات 
به نام هر دولتی قرار است تمام شود، تمام شود. برای 
ما مهم نیست. اجازه دهیم کارها حل شود و گره از 
کار مردم گشوده شود. در بعضی مناطق، پروژه ای با 
20درصد کار باقی مانده، افتتاح شده یا یکجا چند بار 
افتتاح شده است. بس کنیم، چنین کارهایی فایده 
ندارد. خدا این سرهنگ شهید صیادخدایی را رحمت 
کند و لعنت ابدی بر قاتلان و حامیان آنها. در همین 
مورد ما دیدیم که مردم پیش از شهادت او، شناختی 
از وی نداشتند اما خداوند به این افراد که خلوص نیت 
دارند، جایگاه می دهد و آنان را شناخته می سازد. بخشی 
از موضوع آلودگی هوای شهر تهران معطوف به خارج 
کشور است که وزیر امور خارجه و رئیس سازمان محیط 
زیست را مأمور به رسیدگی کردیم. این امر از مسائل 
محوری است که باید مورد توجه قرار گیرد. دولت تمام 
امکانات وهمت خود را به کارگرفته تا به نحو فوری و 
کامل به آسیب دیدگان کمک شود و عملیات نجات نیز 
تا زمان ممکن ادامه خواهد یافت. همه باید هوشیاری 
خود را حفظ کنند تا در جریان امدادرسانی، حادثه 

غیرمترقبه ای برای مردم و امداد رسانان اتفاق نیفتد. 
 رسانه ملی و تمام افراد و رسانه های دلسوز کشور، 
کمک کنند تا مردم در جریان اخبار صحیح و دقیق 
این تلاش ها قرار گیرند. با هر فرد در هر رده ای که در 
این حادثه مرتکب تخلف یا ترک فعل شده باید به شدت 
برخورد شود. نباید هیچ ساختمانی بدون رعایت اصول، 
ضوابط و استانداردهای مهندسی ساخته شود و باید از 
ادامه فعالیت و ساخت و ساز ساختمان های با سازه های 

نا ایمن جلوگیری گردد. 

رئيس جمهور: 

دولت می تواند فقر مطلق را ریشه کن کند نه زیر خط فقر را
   اصلاحات اقتصادی همکاری همه را می طلبد

تدوین نظام منسجم 
همکاری بین کشورهای 

تحریم شده

دبیر شورای عالی امنیت ملی بر 
همکاری های  پی ریزی  ضرورت 
راهبردی تهران -  مسکو برای مواجهه 
با سیاست های یک جانبه گرایانه آمریکا 
تاکید کرد و افزود: به نظر می رسد 
تحریم ها علیه روسیه با پایان جنگ 
لغو نخواهد شد و از این رو باید برای 
تدوین نظام منسجم همکاری بین 
افق  کشورهــای تحـریم شده در 
راهبردی و بلندمدت برنامه ریزی شود. 
علی شمخانی ایجاد جهش اساسی 
در تعاملات و مناسبات اقتصادی دو 
طرف را از مهم ترین ابعاد روابط و عامل 
تسریع در ارتقای ابعاد دیگر همکاری ها 
دانست و گفت: بسترسازی برای زیست 
مشترک در شرایط تحریمی و تبدیل 
تحریم ها به فرصتی برای تقویت اقتصاد 
مولد و درون زا ضروری است. شمخانی 
گفت: توسعه همکاری کشورهای عضو 
و  شانگهای  همکاری های  سازمان 
پیش بینی سازوکارهای مشترک مالی، 
بانکی و تعرفه ای میان اعضای این 
سازمان یکی از اقدامات مهمی است که 
می تواند از تاثیرگذاری ابزار غیر قانونی 
تحریم بر مناسبات اقتصادی و تجاری 

میان کشورها جلوگیری کند. 

حامیان دولت هم بخوبی میزان ناراحتی مردم 
از گرانی ها را درک کرده اند مانند دیروز که آیت ا... 
علم الهدی خاطرنشان کرد: آموزه های امام صادق)ع( 
راهنما و راهبرد ما در هر موقعیت حساس اجتماعی 
است و راهبرد امروز معیشتی ما نیز در آموزه های امام 

صادق)ع( نهفته است. برای مثال وقتی گندم در زمان 
ایشان گران شد، از افراد منزل خواستند گندم ها را در 
بازار بفروشند و برای هر روز با همان قیمتی که مردم 
تهیه می کنند، بنا بر نیاز از بازار تهیه کنند.  آیت ا... 
علم الهدی تاکید کرد: گرانی واقعاً بی تاب کننده است 

و اینطور نیست که فکر کنیم گرانی بر مردم آسان 
تمام می شود. گرانی کالا چند اثر دارد: اول اینکه 
انسان ها را بداخلاق می کند. دیگر آنکه امانتداری را از 
میان می برد و حتی انسان مجبور به دزدی می شود. 
امام جمعه مشهد گفت: بیایید از امام صادق)ع( 
پیروی کنیم و در سیره معیشتی جامعه از آموزه های 
آن حضرت بهره بگیریم. مسئولان مقابل احتکار و 
گرانفروشی بایستند. زیرا به فرموده پیامبر اسلام، 

محتکر ملعون است. 


